
pled, tn mişcare şi stabilitate, întîmplătoare şi necesară, con
tin uă şi discontinuă, în evoluţie ş i  în involutie, spafială şi 
temporali, cantitativă şi cal itativă etc. etc. Pentru ca s-o poată 
umaniu, omul trebuie mai întîi s-o în feleagă şi să se înfeleagă. 
Prin intelegere, omul se supune teoretic lumii pe care vrea 
s-o supu nă practic. Vorbirea umană nu scoate lucrurile din 
neant, el  din anonimat. «Fără cuvîntul oaie, oile pe care le 
vid nu se confun dă, oare, cu aerul în care se scaldă şi  cu 
iarba pe care o pasc! " 1 Em. Beri, E ssai s, 1 98S, p. S92) . Este 
adevărat d in natură nu ex istă asemănări şi deosebiri, de
oarece numai oamenii sînt capilbili de comparaţie, nici indivizi, 
specii şi genuri, deoarece numai oamenii sînt în stare de ab
strilctizare şi general izare, nici mij loace şi scopuri, deoarece 
numai oilmenii au izbutit să inventeze unelte, nici prezent, 
trecut şi viitor, deoarece numai cuvîntătoarele pot să critice 
prezentu l ,  si regrete trecutu l şi să anticipeze viitorul, n ici 
analid şi sinteză, deoarece numai oamenii pot să descompu nă 
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şi să recompună. Fiind anon imă, l u mea nu este neant, ci, dim
potrivă, o existenţă in deven ire care poate fi înţeleasă şi 
evaluată. Omul nu este un capriciu absurd al neantului  care 
vrea o clipă să fie, ci singura fiinfl care, inventind vorbirea, 
este capabili si dea un sens lumii în care a apirut. Du mnezeu 
1-a invitat pe Adam si scoată fllnfele din indistincfia anonimi 
a existentei, numindu-le şi dindu-le, astfel, un sens şi o va
loare. Dumnezeu a putut crea lumea din haos sau chiar din 
nimic, dar omul nu poate decît să modeleze o lume deja 
existentă. De alth•l însuşi Dumnezeu se recomandă, in Biblie, 
ca fiind «Cel ce esten şi al  cărui cuvint este demiurglc, adică 
nu se deosebeşte ind nici de faptă şi nici de lucrurile in
făptuite. Zicînd să fie lumină, lumini se făcu. ,.I n limbile se
mitice vechi, termenul «cunoaştere» nu înseamnă n icioda
tă, ca la noi, o operaţie pur obiedivi a mlnfii; Inima este 
şi ea amestecată şi implică totdeauna şi complicitate cu 
obiedul său şi putere asupra l ui". 1 Jean Bottero, Nai ssance 
de D ieu, 1 986, p. 21 1 )  • 

V I CT OR I OAN FR U NZĂ : 
<e Noi  sintem 1n  situa tia de 11 

a incerca să facem pro iec-
te de v i itor ,  da r a m  v rea 

f u n cţion ă rr  du pă l eg i le să 
vec h i » .  

• discuţia cu regizorul V ICTOR I OAN FRUNZĂ nu a fost 
prilejuită de vreo aniversare. Chiar dacă, printr-o simplă rea
mint ire, constat că sînt zece ani de la apariţia sa în teatrul 
românesc. Tnceputul discuţiei îi aduce, însă, aminte, de faptul 
că începuturile sale au coincis cu acelea ale colegilor de pro
moţie: Dominic Dembinski, Tompa G abor, A ndrei Mihalache. 
Discuţiile lor din. acea perioadă au conturat ideea programu lui  
regizoral ,  ca vector al activităţii artistice. Cel  al lui  Victor I oan 
Frunză, conceput, cum singur spune, pe un deceniu, a fost 
atins, cu o singură excepţie: Faust. T i  spun de faptul că, în 
acea vreme dar ş i  mai apoi ,  gurile rele afirmau că Frunză e 
renumit pentru că fiecare spectacol al său dura, ca pregăti
re, foarte mult. Şi că Dragonul ,  realizat la Piatra Neamt. e 
un fel de emblemă pe cariera sa M9170r611l. 
• renu mele bta eşte o prostle In ventată de Mult Ji, din pli· 
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eate, cum se intimplili cu toate prostiile in teatrul  ro� 
nesc, a rezistat. Toatili povestea a inceput de la un fost m· 
spector in Consiliul Culturii, unul  B iblcloiu, care, fiind foarte 
su pili rat cili nu m-am prezentat unde am fost repartizat, nu 
a avut de ce sili se lege ş i  a gilisit chestia asta, cili eu lucrez 
foarte mult la spectacole. E un lucru care poate fi verlfi· 
cat: nici un spectacol de-al meu nu mi-a luat mai mu lt de 
trei Juni. Dar n imeni nu e dispus sili ia in considerare lucru! 
acesta. Dad in legiliturili cu u nele spectacole din Bucureşti 
care au durat trei ani nimeni nu e dispus sili sufle o vorbili, 
la mine dacili era vorba de intreruperea repetifiilor din cauza 
concediilor ... Un simbure de adevilir este, insili, aici şi anume 
cili nlclodatili nu am dat premiera dad spectlllcol ul nu era gata. 
Din aceastili incilipilifinare a detal iului, probabil d mi s-a 
tras. In ce priveşte DRAGONUL, in primii patru ani de dupili, 
a fost ca un blestem. Dar lingili DRAGONUL mai pot sta D ON 
JUAN ( la Galafi ) ,  APA ( la Oradea) . T I NEREl E FARA BA· 
TRI NEl E ( la B riliila) - u nul dintre cele mai bune pe care 
le-am filicut. De fapt multe dintre spectacolele mele de dupili 
DRAGONUL au depilişit proiectul cu acest spectacol .  Care a 
functionat ca un generic in ce mili priveşte. Este incili o d�vadili 
despre cit de greşit se j u decili in teatrul romanesc. Smtem 
obişnuifi sili ne raportilim la un singur n ivel de referinfili: dacili 
un om a ficut un l ucru bun omul rilimine bun toatili via· 
fa, pinili iese la pensie. Refuz sili cred c� am rilimas impiet�it 
in stadiul de-atunci. Dar, slavili domnului, pecetea asta a diS· 
pilirut. I ntre timp au mai ş i  mu rit multi dintre cei care au vhut 
spectacolu l  ... Acesta e un fenomen negativ - j udecata de 
valoare care se apl icili precum un timbru, ca o ştampllili. 
(- Care e explicaţia?) E incremenirea in Impresie, lipsa de 
mobilitate a criticii, a oamenilor de teatru.  
• etichetarea o dau, practic, două surse: una este critica tea
trală, care are ş i  şansa să «imortal izeze» ( - Da, e �ne 
zis, sili Imortal izeze!) prin scris, şi a doua este galeria oamenrlor 
de teatru, deci galerie care u zează mult de zvon, colpor
taj. - Poţi să-mi dai u n  exemplu in care colportajul fi-a 
fost . . .  nefavorabil? 
• in legiturili cu ce se intimpla la Galafl ... Eu consider ci 
perioada mea de la Galafi a fost cea mai buni, pentru mine, 
pini acum. Acolo am creat citeva spectacole care sint foa�e 
importante pentru mine. Dar faptul cili acolo aveam un med1u 
advers. s-a repercutat, prin vorbili, asupra spectacolelor mele. 
astfel incit - o dlstinsili cronicari, care nu mi-a vizut decit 
vreo dou ili  spectacole, şi nu dintre cele mai importante, se 
referea la mine in sensul ci mi-am recipitat mina dupi pe· 
rioada de la Galati care n-a fost tocmai buni ... Era cineva 
care se l uase dupili ureche. 
• dar lucrurile acestea nu cumva te-au ş i  înverşunat? 
• asta intotdeauna! Ambitia de a infiptul un program re
gizoral in aceşti zece an i m-a costat foarte mult, şi nu numai 
pe mine, ci  pe toti cei care am incercat sili facem lucrul ista. 
Altfel, acest program ar fi fost plin de Busu iocene, Eve
raci, Chitici şi cite altele. 
• din acest pu nct de vedere, ceea ce s-a intimplat in teatrul 
nostru după '89, recuperarea unor regizori din străinătate, a 
avut un ecou in privinţa propriilor proiecte? 
• pentru mine, revenirea acestor regizori a fost revenirea 
la normalitate şi cred ci greşeala in ce priveşte aprecierea 
spectacolelor lor con sti in faptu l ci aceste spectacole nu au 
fost considerate ca o revenire la o normalitate. Am avut o 
stare de bucurie, de plenitudine odat.\ cu revenirea acestor 
creatori. 
• chiar dacă, ii spun regizorului,  ven irea in ţară a lui Şerban, 
Mugur, G iurchescu, Ciulei a provocat reacţi i  diferite? Chiar 
dacă au fost impl icate aici nuanţe naţionaliste şi o anume pro
pagandă menită a face diferenţa intre regizorii care au rămas 
şi  '"' fuc•al în ţ;,.ă şi cei plecati? A avui de sufedt proiectul 
său de reg izor in aceste condiţii, din cauza acestui fenomen 
nou? 
• nu putem sl-1 den u mim unou». Revenirea unor oameni 
care au creat aici şi care se raporteaza la un trecut al teatru l u i  
romanesc, totuş i, n u  poate fi InterpretatA ca un ... v i itor. 
• citeodată e •econforlanl să slili de vorb.!i cu un reg izor 
care vorbeşte despre alţi regirorif Cu dscurife de rigoare. Vic
tor Ioan Fru nz� !I-II raferil p i nii �c.. u m  IA două g•nerafii net 
distanţate in timp. Un semn important, propriu generaţiei sale, 
avea sA-f emită i n  1 989, la 1 decembde, cind, la Teatrul Naţional 

din Cluj, a avut premiera cu IAŞ I I  IN CARNAVAL, spectacol 
transparent premonitoriu faţă de ceea ce avea să se inti�ple 
peste nu multe z il e. Acesteia aveau să-i urmeze două dr�!r': 
cele mai interesante creaţii ale sale, recunoscute larg de crrtrca 
şi de public, TRANSFER DE PER�ONA� I TATE şi MA�A!·SA�E. 
Du mitru Solomon şi Peter Werss. Ştru că are obrcerul, crnd 
lucrează mai multi ani intr-un teatru, să înceapă cu o piesă 
de Solomon. ( - E u n  caz particular acesta, pe Solomon il 
montez din liceu, imi spu ne regizorul . .:... Deci e u n  caz .. . 
patologie i) Teatru l Naţional din Cluj e o altă etapă din viaţa 
sa artistică. A ici a fost numit diredor in . . .  
• ... aprilie '90. [ Te rog sili menfionezi) Preluarea directiei 
la Nationalul  din Cluj pentru mine a fost mai uşoari, a fost 
o trecere lin iştiti, fostul director, Horia Bidescu a plecat la 
Studioul de radio, n-a fost o contestare a lui .  
• dar ce te-a atras spre Naţionalul din Cluj? 
• spre Teatrul din Cluj m-a atras Horia Bidescu Iar spre di· 
recfie am fost impins. Eu cred in continuare d teatrele trebuie 
si fie conduse de regizori. Dar asta se intimpla ş i  inainte 
de '89. Numai cine era mimililigi nu reuşea sili-şi lmpuni pro
Iectele, deci regizorii conduceau şi atunci din punct de vedere 
artistle teatrele. Vorbesc de regizorii importanti care îşi pu· 
neau amprenta pe teatrul respectiv. Mi gindesc la Dembinski 
ş i  la Teatrul din Constanta. 
• victor Ioan Frunză imi povesteşte că acţiunea regizora
lă, astăzi, este mai dificilă. Contextul de dinainte de '89 -
fără ca prin asta să vrea să spună că «Înainte era mai 
bine» - era unul ale cărui l inii de forţă ş i  slăbiciuni le cu
no şteau toţi cei din teatru. Puteai să şi pierzi dar să ş i  cîştigi. 
Tn condiţiile de acum se poate vorbi de l ibertate de expre
sie, dar şi de o nehotArire a oamenilor de teatru. 
• ea e flreaKili. Nici un fenomen social de natura celui pe 
care l-am trilt noi nu genereazi Instantaneu şi opere de arti. 
Un fenomen nou, care este distructiv in viata noastri teatralA 
ş i  cultu rali, este acela al găştilor ficute de oameni de buni 
calitate intelectuali. Acum ai de-a face cu nişte aldtulri bi
zantine, nişte grupu Kule de forfi. I nainte oamenii de calitate 
nu aveau acces la virf, acum ei au acces la virf şi au tendinta 
de agregare in grupuri de influenti şi care fac, din pica
te, şi firi sili generalizez, cam tot ce ficeau şi cei dina inte. 
Sint l lterafl, oameni cu carte ... EJ:plicafia sti şi in mediul nostru 
bizantin. 
• discutind despre condiţia regizorului, a omu lui de teatru 
inainte, Vidor Ioan Frunză imi spu ne că, dacă e adevărat că 
exista şi un anume gen de complicitate cu factorul de putere, 
astăzi, din păcate, complicitatea este cu puternicii de o clipă, 
fapt care riscă să împingă fenomenul teatral spre o zonă pe
riferică. Din perspectiva acestei diferenţe de context, il rog 
să facă o evaluare a direcţiunii sale la Naţionalul din Cluj. 
Căci, la vremea cind va apărea acest interviu, Victor Ioan Frun
ză nu va mai fi directorul Naţionalului clujean: e rezultatul 
u nor multiple eforturi, depuse de factori de decizie din Mi
n isterul Cul turii care, mai ales in perioada cind regizorul a 
lucrat două luni la Budapesta L IVADA DE V IŞ I N I, au produs 
imixtiuni majore in viaţa teatrului .  Nu întîmplător, fostul di
rector al D irecţi ei teatrelor, dl. Mircea G hifulescu este astăzi 
director adjunct artistic al Nafionalului, sprij init de dl. Ion Var
tic, subsecretar de stat la acelaşi minister, ambii fiind din 
Clujl 
• la Cluj a fost bine, intr-o anumitili milisuri. 1 n sensul ci 
am reuşit si pistrez o buni traditie a evenimentului  teatral 
care ellisti acolo. Cred ci intr-o foarte mare misuri demersul 
meu teatral a fost a lterat de aceasti mentalitate populisti care 
ne mai guverneazi, şi nu mi refer la mentalitatea poiiH
d, el la aceea a oamenilor. Nu pofi sili pui pe picioare un 
proiect teatral atita vreme cit nu pofi sili-fi impui un punct 
de vedere asupra capacltifii unor oamen i.  Eu inteleg el atu nci 
cind eşti in vestit cu puterea de a conduce un teatru - cara 
fi se dă pe un termen llmlt.t, binelnfeles - fi .. permita 
fi posibilitatea de 11 aprecia cal itatea unar oamen i. Ori nu 
se poate conduce un t-tru firi u n  cadru lnstltu llanali
zat, legal, pentru a face lucrul acesta. Hal •intem, acum, Tn 
situatia de a incerca si facem prolede de viitor, dar am vrea 
si funcfionim dupl legile vechi. 
• •-adevijr.:.t c.ti l! i  fod primul dirvcfor care a incerc11f sJI iru

pun.! contractul de muncă determinat penfru· actor? 
• n-am reu�it decit In foarte mlc6 m6surili, pentru el a In·  
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tervenlt această mental itate populistă - este prezentă în toată 
tara -, pentru că un om care are o diplomă de ador, regizor 
sau scenograf se consideră ca atare pentru toată viata. ( 

Crezi că ar fi posibilă impunerea acestui tip de contract de
terminat?) Ar fi posibil şi acum, cu o bun ă  autoritate. Oricine 
ar �tea face lu crul ăsta daci este investit cu această au
toritate. Dar să ne luăm raspunderea pentru această investire 
şi pe urmă să-I lăsăm să-şi facă treaba. ( - Dar, in acest 
caz, cind u ni i  ar rămîne fără posturi, nu trebuie să ne gindim 
şi la protecţia lor socială?) P rotectia socială este pentru cel 
care rămîn pe-afară în situatii de criză, în situatii obiective, 
eu nu văd de ce trebuie acordată protecfie socială unui om 
care este incapabil să-şi facă munca. El nu _trebuie să facă 
ceea ce nu este în stare să facă. (- Da, dar el a primit o 
diplomă odată . . .  ) El a primit o diplomă de ador de la nişte 
oameni Incompetenti. ( - Da, dar el  a trăit douăzeci de ani 
din cauza acestei diplomei) Şi  atunci ce să facem, să aşteptăm 
pînă moare! Eu sînt convins că şi acum se dau diplome unor 
oameni care n u  sint în stare să-şi facă munca nici de regizori, 
nici de scenografi, nici de actori. ŞI  ce să facem, să purtăm 
mereu stigmatul ăsta, că cineva i-a pus ştampila că e ac
tor! ! Cine poate să spu nă despre un om pe care îl are în 
su praveghere şi în instructie timp de patru ani de zile că 
acela va fi artist, cine poate să-şi ia această răspundere! 
• (fi-ai pus intrebarea asta şi cînd ai fost in comisia de ad
mitere la Cluj, la Secfia de teatru?)  1 ntrebarea mi-am pu s-o 
cînd am fost în comisia de admitere de la Institutul din Tîrgu 
Mureş, căci la Cluj eu nu am fost decit prima mînă, celelalte 
miin i  au fost altii. 
- Deci n-ai funcţionat in comisie pînă la sfîrşit? 
• nu. ( - dar dl. Liviu Petrescu, decanul, mi-a spus că această 
comisie a funcţionat in componenţa inifială pînă la sfirş itl) 
nu, nu este adevărat. 
• de altfel, in legătură cu evoluţiile de la Naţionalul clujean, 
din ultima parte a anului trecut, in mediile teatrale începuseră 
să apară semne ale unui context defavorabil regizorului-di
rector. A avut loc chiar şi o şedinţă cu colectivul teatru
lui, ordonată de dl. Ion Vartic, ale cărui vizite Frecvente in 
instituţie nu· fuseseră Fără urmări. 
• acest context a fost generat de către cei din conducerea 
Directiei teatrelor din Minister, şi a fost generat pe fondul 
u nei situatii in care eu incercam să instaurez o normă să
nltoasă de retrlbulre ş i  de functionare. Cind am blocat sa
lariile u nor oameni care de ani de zile nu u rcaseră pe scenă, 
a venit această actiune de Influenti din partea Ministerului 
care iti dai seama ce-a provocat. A fost o acfiune in buna 
traditie a ... persuaslun il ( - Orientale !), da, şi in sensul ccariel 
calomn ieh•. 
• il intreb pe Victor Ioan Frunză de spre cit de mult mai 
rezistă acum ideea de program regizoral şi ce înseamnă asta 
in cazul său. 
• ceea ce ştiu e ce urmează să montez. Vreau să fac un 
Beaumarchais in două părti - B ĂRB IERUL D IN SEVILLA şi 
NUNTA LUI  F IGARO, apoi u n  spectacol după O MIE ŞI UNA 
DE NOPt i .  O creatie reglzorală nu se constituie numai 
printr-un spectacol ca atare, c i  şi prin sensul mare pe care 
il dă alAturarea mai multor spectacole. O j udecati de valoare 
asupra unui  regizor, atunci cind e făcută de specialişti, trebuie 
flcutl nu numai pe spectacol, ci şi pe vectorul mare de sens 
pe care il dă creatia lui, insu mind mai mu lte spectacole, dar 
şi un program. P entru că montările făcute la intimplare -
genul: ce Uite, am găsit o piesă, n-ai vrea s-o faci! " -, sint 
Inevitabile, dar nu pot să dea valoare unei creatii regizora
le. 
• crezi că modul actual al relaţiilor dintre instituţia teatrală 
şi regizor favorizează genul tău de program regizoral? 
Căci, după cum şti i ,  se practică foarte mult comanda .  
• depinde de comandA ! I n  general. dupA mine,. direcfi;o unul  
teatru ar tr.,bui si d- comenzile pe s e n • ,  nu pe titlu . Cred 
el e mal lntereSIInt a�a. Asta nu exclude, desigur, nişte pu ncte 
fixe. C;o di fhn cinstiti. cam a�a 5-a lucrat şi Inainte. La Piatra 
HC!arnf, de pildii, eu le-am propus R EGELE GOL de Şvarf, 
dar el, explicindu-ml. mi-au propus ORAGONUL. $1  am 
acceptat. Asta nu mi-a modificat. insA, programul raglzoral. 
• vorb im despre formele insf ilufiona lizate în te .. fru, dA<pre 
posibilildlaa cif el, ca regizor, să lucrezfJ într-un teatru care, 
ca T catrul 1 noporfun , de pildă, nu Hste Arhivlllent cu vreuna 

dintre formele organizatorice existente. Victor Ioan Fru nză afir
mă că aparifia u nor astfel de noi forme de organizare este 
benefică, dar important i se pare că trebuie şi in aceste cazuri 
să existe un cadru, dincolo de entuziasme şi voluntariat, u n  
cadru institutional izat, o structură. 
• după mine, noi trebuie să ne gindim atunci cind inflintăm 
un teatru să avem o bitale foarte lungă . Ca să creăm o traditie 
- şi pentru noi, pentru mişcarea teatrală din România, asta 
e foarte important acum - ca să creăm, deci, O NOUĂ TRA
D 1 Ţ 1 E 1 pentru că am intrat intr-o lume noul, de asta şi fo
losesc acest paradox) , trebuie să ai o structuri foarte stabilă, 
care să facă posibili viata teatrală.  I ti dau un exemplu care 
poate să-mi atragă foarte multe comentarii. La Teatrul National 
din Bucureşti a fost posibil acel spectacol extraordinar cu 
TRILOGIA ANT ICĂ al lu i Şerban, u rmat de alte citeva spec
tacole foarte bqne sau bune, fllicute tot de Şerban. Ce-a urmat 
după aceea! AVRAM I ANCU, PATR IHOt l l . CRUC I AD A  CO
p l i  LOR şi această surpriză ccextraordlnară» cu Ioan Ieremia 
care nu ştiu cum poate si rlmeze intr-o directiune a lui Şerban. 
Asta arată d n u  elllsti o structură stabilă. Vectorul acesteia 
apare din agregarea programului institutiei cu programele 
regizorilor care vor lucra acolo. 

Eu cred că există valori care nu sint l egate de cursul eve
nimentelor. Sintem acum intr-o perioadă (- De tranziţie?), 
da, de tranzitie, de ceva care, vorba lui Goethe, arati a li 
un lucru dar, de fapt, este nimic. Repet, nu cred eli felul 
in care facem teatru este legat direct de mişcarea străzii, ar 
fi trist. D upă cum, si ştii, eu mă disociez aici de cei care 
leagă in totalitate mişcarea teatrală românească de o anumită 
formă de teatru politic, aluziv. Teatrul românesc nu a 
fost, tot, aşa. Forma de rezistenti a u nei regizoare precum 
Cătă lina Buzoian u a fost faptul că reuşea să facă spectacole 
extraordinare. 1 nflorirea limbaj ului  teatral la noi nu este nea
părat legată de faptu l că se adopta un limbaj esopic. Asta, 
flliră îndoială, că a fost, dar nu a constituit in total itate pecetea 
teatrului românesc. lmbrllicarea in teatrul  nostru a unei haine 
metaforice s-a datorat ş i  faptu lui  că există un mod de com
portament meditativ care este specific natiei. Revenind la dis
cutie, sigur că programul regizoral suferă nişte modificări. 
Mă gindesc la ceva ce se întîmplă acum, la o reluare a ex
perimentului  teatral, lucru care a fost abandonat ( - Sau dis
creditat?). Mi gindeam, in timp ce l ucram la Budapesta, că 
ar trebui să fac u n  spectacol care să iasă din nou din cutia 
ltalianlli, din spatiul  acesta consacrat. Noi am mai flcut asta. 
S-a făcut şi acum vreo douăzeci de ani. Simt nevoia să ne 
intoarcem in acest laborator a l  experimentului, eliel s-a produs 
o clasicizare a formei. 
• imperfecţiunile de existenţă ale instituţiilor teatrale nu ex
clud serioz itatea lucrului bine făcut. Regizorul Victor Ioan Frun
ză crede că nu problema subvenfiei (care, a fost, totuşi, acor
dată teatrelor) este singura esenfială. Ar mai fi vorba şi de 
ducerea la bun sfîrşit a proiectelor serioase. Care este părerea 
sa despre critica teatrală in acest moment, şi din perspectiva 
discuţiei noastre? 
• inainte de '89 critica de teatru functiona foarte bine, dar 
prin anu miti reprezentanti ai el. N-aş vrea să ne lăudllim intre 
noi. Ceea ce se intimplA acum e lipsa acutlli de critică. Atu nci 
aveam un dialog, era o legătură intre critic şi regizor. In 
timp ce acu m unii  regizori, scenografi sau actori incearcA să 
se adapteze acestor vremuri tulburi 1 care poate vor deveni 
timpuri noi) , critica teatral li nu face acest efort. Eu am intilnit 
şi acum genul acesta de contabilizare cu care se înlocuieşte 
cronica teatralA. Critica nu mai are aceeaşi portantă, şi-a pier
dut suflul.  Şi spun lucrul acesta cu durere. In Ungaria, de 
pildlli, nu existi o critici de teatru,  sau dacii e, ea stă bine 
ascunsi, am avut un sentiment de absenti a dialogului cu 
critica tocmai pentru el provin dintr-o mişcare teatralA unde 
acest dialog este o obltn uln fA. 
• critica a intimpi11dl foarte bine ultima premieră a l u i  Victor 
Ioan Frunză de la Cluj: MARAT-SADE de Peler Weiss. Nu 
şi Juriul Festivalu lui national. Conv ingerea mea e rii programul 
�Jiu regizoral v.e ma i  oferi valo,.-i scanice. Victor Ioan Fru n z.! 
ede dintre ace i  regizori aflaţi fntr-un moment importa n t  pt:nfru 
relan ,..red teatru lui nostru in direcfilt performanţei ftrfistice, 
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